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 الگوی کشت با فشار بر منابع آبی مناطق
 بحرانی را وسیع تر می کند 

معاون حفاظت، بهره برداری و امور اجتماعی 
حوضه آبریز فلات مرکزی و شــرقی کشور 
گفت: الگوی کشت با فشار بر منابع آبی مناطق 
بحرانی را وسیع تر و شکنندگی و ناپایداری در 

تأمین غذا را بیشتر خواهد کرد.
معاون حفاظت، بهره برداری و امور اجتماعی با اشاره به 
اینکه یکی از تکالیف قانونی و ملی در سال های متمادی 
پشت ســر تدوین و اجرای الگوی کشت در ایران بوده 

است، گفت: تأمین امنیت نیاز غذایی در اغلب کشورهای دنیا در اولویت می باشد و برای برقرار 
امنیت غذایی الزامات آن بایستی فراهم شود.وی ادامه داد: یکی از الزامات امنیت غذایی همراه با 
ده ها مؤلفه دیگر الگوی کشت است که بخشی از نقشه راه کشاورزی پایدار است. اما باید توجه 
داشت که الگوی کشت بدون هماهنگی با مؤلفه های دیگر و چیدمان چرخه ای مؤلفه های مذکور 
به یکدیگر نمی تواند در نقشه راه کشاورزی پایدار و امنیت غذایی کشور کمکی کند و شاید موجبات 
تزلزل و ناپایداری در تداوم تأمین غذا به دنبال داشته باشد.وی با اشاره به اینکه الگوی کشت خود 
یکی از مؤلفه های آمایش سرزمین است، توضیح داد: برنامه آمایش فراتر از موضوع الگوی کشت 
به تمامی قابلیت های طبیعی و انسانی در پهنه ایران و برای تمامی فعالیت ها و بخش ها می پردازد 
و در برنامه آمایش است که قابلیت های کشاورزی و نوع محصولات در هر منطقه در موازنه با 
نیازهای پایه و اساسی مانند آب، خاک، نیروی انسانی ماهر، مصرف کنندگان و جوامع شهری و 

روستایی سایر بخش ها مانند صنعت، گردشگری، محیط زیست و … تعیین می شود.
فاضلی توضیح داد: علی رغم تلاش های وزارت جهاد کشاورزی در تدوین الگوی کشت در سال 
۱۴۰۱ نقایص زیادی در الگوی معرفی شده چه در سطح کلان و چه در مناطق و سطوح محلی 
و استانی دیده می شود. اولاً همانگونه که اشاره شد الگوی کشت بایستی تابعی از برنامه آمایش 
سرزمین باشد تا نیازهای سایر بخش ها و قابلیت های دیگر کشور همراه با آن دیده شود و این 
موضوع در الگوی کشت حاضر لحاظ نشده و مستقلًا و صرفاً از دیدگاه بخش کشاورزی تدوین 
شده است که خود باعث تقابل با سایر بخش ها و عدم توفیق در اجرا شده و یا در صورت اجرا در 
یک یا چند منطقه منجر به ناپایداری و شکنندگی در تولید محصولات کشاورزی خواهد شد. دوم 
اینکه در موضوع الگوی کشت دو مؤلفه نقش اساسی و بنیادی ایفا می کنند: آب و خاک. مطالعات 
شناخت و قابلیت ها و پتانسیل های خاک در اختیار خود جهاد کشاورزی است که بایستی در الگوی 
معرفی شده دیده شده باشد ولی موضوع آب هرچند موضوعی فرابخشی است ولی مطالعات آن و 
تعیین پتانسیل ها، ظرفیت های آبی در حوضه های آبریز و آبخوان ها آب زیرزمینی در حوزه وزارت 
نیرو است و تدوین الگوی کشت بدون توجه به ظرفیت های آبی به عنوان مؤلفه اصلی و ورودی 
کلیدی در الگوی کشت نمی تواند الگوی موفق و پایداری باشد ضمن اینکه یکی از مراجع مستقیم، 
تخصصی و بالادستی در آب و کشاورزی، شورای عالی آب می باشد و قاعدتاً موضوع مهمی مانند 
الگوی کشت که اجزا اصلی آن آب و خاک می باشد حداقل برای جلب نظر ذی مدخلان می باید 

در مرجع هماهنگی بین بخشی مذکور طرح موضوع و مصوب می شد.
وی توضیح داد: در مصوبات جلسه پانزدهم شــورای عالی آب در سال ۱۳۹۳ تکلیف وزارت 
نیرو تعیین آب قابل برنامه ریزی در حوضه های آبریز درجه ۲ برای منابع آب سطحی و در تمام 
آبخوان های کشور برای آب زیرزمینی بوده است که در سال ۱۳۹۴ این موضوع محقق و آب قابل 
برنامه ریزی کشاورزی در سطح کشور به وزارت جهاد کشاورزی اعلام شده است و تکلیف وزارت 
جهاد کشاورزی تدوین الگوی کشت بر اساس آب قابل برنامه ریزی اعلامی وزارت نیرو ظرف 
یکسال بوده است. اما پس از سال ها گذشت مصوبه مذکور متأسفانه ارتباط اساسی و پایداری بین 
الگوی کشت تدوین شده با آب قابل برنامه ریزی دیده نمی شود در حالی که بدون لحاظ امنیت 
آبی و عدم توجه به ظرفیت های آبی و ظرفیت تحمل آبخوان ها و حوضه های آبریز کشور که 

عمدتاً دارای بیلان منفی، ورشکستگی آبی و بعضاً بحران مواجه هستند.
فاضلی ادامه داد: الگوی کشت نه تنها موفقیتی نخواهد داشت بلکه با فشار بر منابع آبی مناطق 
بحرانی را وسیع تر و شکنندگی و ناپایداری در تأمین غذا را بیشتر خواهد کرد. البته آب قابل برنامه 
ریزی با درصدی تغییرات در مناطق مختلف کشور در کارگروه ملی سازگاری با کم آبی که یکی از 
اعضا آن وزارت جهاد کشاورزی بوده است مورد تأیید و تصویب قرار گرفته است. در مقیاس های 
استانی عدم توجه به ظرفیت های آبی در الگوی کشت حاضر، افزایش سطح زیرکشت سیب 
زمینی به عنوان یک کشت پر آب طلب در استان همدان را می توان مثال زد که آبخوان های 
محل تأمین آب مورد نیاز این الگو از رمق افتاده، دچار فرونشست زمین شده و جمعیت زیادی از 

استان ازجمله شهر همدان با بحران بی آبی و کم آبی شرب مواجه است.
معاون حفاظت، بهره برداری و امور اجتماعی اضافه کرد: با توجه به زنجیره مؤلفه های مرتبط به 
هم در الگوی کشت و نیز در تولید غذا از مراحل اجرای الگوی کشت تا داشت و برداشت به آب 
برداشتی از منابع و نه صرفاً مورد مصرف توجه شود و در صورتیکه بتوانیم میزان آب برداشتی را از 
حجم کنونی که بیش از آب تجدیدپذیر می باشد به حداکثر ۷۵ درصد حجم آب تجدید پذیر کشور 

را برسانیم و این موضوع در الگوی کشت مورد توجه اساسی قرار بگیرد.
وی خاطرنشان کرد: پایداری موقت در منابع آبی به عنوان مؤلفه حیاتی الگوی کشت برسیم 
هرچند برای پایداری سرزمین نیاز است از حجم ۹۸ میلیارد مترمکعبی آب مورد استفاده در تمام 
بخش ها به حداکثر ۵۰ میلیارد متر مکعب کاهش داده شود تا اکوسیستم ها زنده بمانند این موضوع 
در برداشت آب از آبخوان های کشور و برای پایداری آنها و استمرار تأمین آب مطمئن در بخش 
کشــاورزی، لحاظ حجم برداشت سالانه ۲۶ میلیارد متر مکعب به جای ۴۲ میلیارد مترمکعب 
برداشت های کنونی از چاه های کشاورزی الزامی است.. لذا در این هدف گذاری تدوین الگوی 
کشت صحیح در گام اول و در گام های بعدی باید تلفات محصولات کشاورزی و سپس تلفات 
مواد غذایی در کشور به حداقل ممکن برسد.وی در خاتمه اضافه کرد: قطعاً در کشور خشک و 
کم آب ایران که الگوهای آب و هوایی حکایت از افزایش مستمر دما و تبخیر سالانه دارد تمامی 
سیاست گذاری ها و الگوهای وابسته به آب اعم از آب واقعی یا مجازی بایستی در جهت کاهش 
تلفات تبخیر و حفظ ظرفیت های آبی کشور و جلوگیری از صدور آب مجازی و افزایش واردات آن 

تدوین شود تا پایداری در امنیت غذایی حاصل شود.

خط انتقال ۴۰۰ کیلوولت جیرفت به ارگ بم برق دار شد
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای استان کرمان 
گفت: پروژه خط انتقال ۴۰۰ کیلوولت از پست 
جیرفت به پســت ۴۰۰ کیلوولت ارگ بم به 
طول ۹۰ کیلومتر به اتمام رسید و برق دار شد. 
حمید رضا حبیبی افزود: بعد از مطالعات اولیه، بررسی های 
لازم توسط دفتر فنی و برآورد بار در مناطق جنوب و شرق 
استان و نیاز این مناطق به وجود شبکه پایدار، لزوم احداث 
خط انتقال در سطح ولتاژ ۴۰۰ کیلوولت از کهنوج به جیرفت 

و سپس به ارگ بم ضروری تشخیص داده و پس از تصویب و موافقت شرکت توانیر این پروژه در ۲ 
فاز عملیات اجرایی آن در سال ۹۳ آغاز شد. وی تصریح کرد: فاز اول آن یعنی از نیروگاه شوباد کهنوج 
به پست ۴۰۰ کیلوولت جیرفت به طول ۸۹ کیلومتر انجام شد و فاز دوم آن که از پست جیرفت به 
پست ارگ بم است که چون از مسیرهای سخت گذر کوه های جبالبارز عبور می کرد از لحاظ اجرایی، 
پروژه ای بسیار سنگین بود و امروز برق دار شد.مدیرعامل شرکت برق منطقه ای استان کرمان بیان 
کرد: با به مدار آمدن این خط رینگ ۴۰۰ کیلوولت جنوب شرق تکمیل و موجبات پایداری و افزایش 
ضریب اطمینان شبکه و تامین برق پایدار در منطقه جیرفت، بم و زاهدان فراهم شد.وی تاکید کرد: 
این طرح به عنوان یک زیرساخت مهم برای تامین برق پایدار صنایع و معادن و همچنین بخش 
کشاورزی در سال های آتی مطرح است که ارزش این پروژه به حدود ۹۰۰ میلیارد تومان می رسد.

صادرات نفت شورون از ونزوئلا ۲ برابر می شود
 شرکت آمریکایی شــورون از دولت ونزوئلا 
خواست رسوبات دریاچه ماراکایبو را پاک کند 
تا امکان بارگیری نفت بیشتری به نفتکش ها 
بدون ریسک به گل نشستن آنها، فراهم شود. 
با این پاکســازی، میزان نفتی که شورون می تواند از 
ونزوئلا صادر کند، تقریبا دو برابر می شود. فعلا، شورون 
هزینه برآورد میزان رسوبات انباشته شده در بستر دریاچه 
را پرداخت کرده است.اگر دریاچه پاکسازی شود، شورون 

می تواند ۴۰۰ هزار بشکه نفت در نفتکش های خود بارگیری کند که بالاتر از حداکثر ۲۵۰ هزار 
بشکه در حال حاضر است. این شرکت که صادرات نفت از ونزوئلا را در ژانویه آغاز کرد، این نفت را 
به پالایشگاه ها در آمریکا ارسال می کند.نفت سنگین ونزوئلا محبوب پالایشگاه های گلف کاست 
است که تا این اواخر، از گریدهای نفتی سنگین روسیه استفاده می کردند. دسامبر گذشته گزارش 
شد که چندین پالایشگاه، تلاش می کنند به نفت خام ونزوئلا دسترسی پیدا کنند.پس از این که 
دسترسی به نفت سنگین روسیه پس از اجرای تحریم های جدید، قطع شد، دولت بایدن تحریم ها 
علیه ونزوئلا را تسهیل کرد تا به شــورون اجازه دهد فعالیت در ونزوئلا را ازسربگیرد. شورون 
نوامبر گذشته، مجوز شش ماهه برای فعالیت در ونزوئلا تحت جوینت ونچرهایی که با شرکت 
PDVSA دارد را دریافت کرد. سود حاصل از فروش نفت تولید شده در ونزوئلا، برای پرداخت 
بدهی این کشور به شورون استفاده خواهد شد و به دست شرکت دولتی PDVSA نمی رسد.
شورون ماه گذشته، روزانه حدود ۱۰۰ هزار بشکه نفت از ونزوئلا صادر کرد و صادراتش به حدود 
سه میلیون بشکه رسید.بر اساس گزارش اویل پرایس، اکنون شرکتهای دیگری خواستار دریافت 
مجوز برای فعالیت در ونزوئلا هستند که شامل شرکت های غیرآمریکایی نظیر رپسول و انِی است 

که همگی طلب های تسویه نشده از ونزوئلا دارند.

مدیرعامــل شــرکت ملی پالایــش و پخش اخبار کوتاه 
فرآورده های نفتی گفت: زیرساخت این موضوع 
در سامانه هوشمند ســوخت باید فراهم شود تا 
همزمان که افراد کارت بانکی خود را برای پرداخت 
بهای سوخت می کشند، بتوانند میزان اعتبار خود 
را مشاهده کنند که احتمالا سال آینده به صورت 

آزمایشی انجام می شود.
آقای جلیل سالاری گفت: امســال در تولید کارت سوخت 
رکورد زدیم؛ به طوری که نزدیک به۳ و ۹ دهم میلیون کارت 
ســوخت را صادر کردیم و صدور کارت تقریبا ماهانه شده؛ در 
حالی که ابتدای دولت با حمله ســایبری به سامانه هوشمند 
سوخت مواجه شدیم و موجودی کارت پایین بود و تنها ۹ هزار 

کارت خام داشتیم.
وی افزود: توصیه ما به مردم این اســت که در زمان مراجعه 
به جایگاه ســوخت، از کارت شخصی خود استفاده کنند، اما 
برای افرادی که کارت ندارند یا کارت خود را جا گذاشــته اند 
نیز، ظرفیت این وجود دارد که بتوانند از کارت جایگاه دار استفاده 
کنند. در تعداد کارت های آزاد محدودیت هایی ایجاد کرده ایم، 
اما اگر فردی کارت شخصی به همراه نداشته باشد، می تواند از 

کارت جایگاه استفاده کند.
معاون وزیر نفت همچنین با اشــاره به این که سامانه ای راه 
اندازی شــده تا افراد پس از جا گذاشتن کارت سوخت خود در 
جایگاه، بتوانند آن را پس بگیرند، گفت:در خصوص استفاده از 
سیستم کارت بانکی برای تخصیص سهمیه سوخت، مباحث 
امنیتی و قضایی وجود دارد. اتفاقاتی درسیستم شاپرک رخ داد. 
اکنون در بســتر اینترنتی )برای تاکسی های اینترنتی(، اعتبار 
رانندگان شارژ می شود و بر اساس آن سوختگیری می کنند که 

سامانه اش در اختیار ما نیست.
وی درباره فرآیند دریافت اینترنتی ســهمیه ســوخت روی 
کارت های بانکی افزود: ضمن این که قانون تکلیفی را درباره 
متمرکز کردن حساب ها در خزانه بر عهده ما گذاشته بود که 
اکنون حساب های فرعی را بسته ایم. در حوزه هدفمندسازی 
تنها یک یا دو حساب باقی مانده که مشکلش مربوط به بانک 

مرکزی می شود.

آقای سالاری راجب حذف کارت های سوخت گفت: برنامه 
استفاده از همین شرایط و سیاست سامانه هوشمند سوخت با 
هماهنگی افتا و مجموعه پدافند غیر عامل است. هر اقدامی 
که در خصوص سامانه بخواهیم انجام بدهیم، باید مجوز های 

امنیتی را بگیریم.
وی راجب پرداخت وجه فعلی در پمپ بنزین ها امنیت ندارد، 
گفت: سیستم آنلاین پرداخت، از سامانه هوشمند سوخت که 

آفلاین است، به طور جداگانه فعالیت دارد.
این مقام مسئول با اشاره به طرح آزمایشی تخصیص بنزین 
به کد ملی افراد به جای پلاک خودرو ها در جزیره کیش گفت: 
اجرای این طرح چالش هایی داشت که بخشی از آن به pspها 
مربوط می شد؛ بخشی مربوط به حوزه خانوار ها بود که آمار آن ها 
در واقع باید بررسی شود. اگر قرار است از بستر کارت هوشمند 
به بستر کارت بانکی حرکت کنیم، باید این مشکلات رفع شود.

وی درباره جزئیات این مشــکلات در اجرای طرح آزمایشی 
گفت:در مرحله آزمایشی، تنها دو psp استقبال کردند و در سه 
جایگاه سوخت انجام شد. آمار خانوار ها نیز مشکلاتی داشت؛ 
مثلا فردی را با۹۶ خودرو داشتیم که باید آمار ها بروزرسانی شود.
آقای سالاری درباره این که پیرامون تغییر روش سهمیه بندی 
بحثی نداریم و موضوع بحث، مربوط به جایگزینی کارت بانکی 
با کارت ســوخت برای دریافت سهمیه با شرایط فعلی است، 
گفت: اکنون یک سهمیه ۱۵۰۰ تومانی و یک اعتبار ۳ هزار 
تومانی داریم یعنی فرآیند اعتبار و تخصیص، رقم دوگانه دارد و 
اشخاص زمانی که به کارت شخصی دسترسی ندارند می توانند 
از کارت جایگاه استفاده کنند. ابتدا بایددر بخش سیاست های 
قیمتی، بخش تک نرخی و زیرساخت های ما این قضیه بررسی 
شود و بعد از آن، بتوانیم این را همزمان روی کارت بانکی اتفاق 

بیفتد.
وی افزود: زیرساخت این موضوع در سامانه نیز باید فراهم شود 
تــا همزمان با این که افراد کارت بانکی خود را برای پرداخت 
بهای سوخت می کشند، بتوانند میزان اعتبار خود را هم مشاهده 
کنند. همکاران در حال بررسی و همکاری با پدافند غیرعامل 
هستند تا مباحث امنیتی پیش بینی شود. احتمالا در سال آینده 
به صورت آزمایشی انجام می شود، اما برای تعیین زمان آن، در 

حال برنامه ریزی هستیم.
معاون وزیر نفت در امور پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
درباره شرایط فعلی با توجه به نزدیکی به ایام نوروز گفت: مردم 
همچنان ســهمیه ۶۰ لیتری ۱۵۰۰ تومانی را دارند که ۹ ماه 
قابلیت ذخیره دارد و ۱۵۰ لیتر هــم اعتبار با نرخ دوم ۳ هزار 
تومانی و تغییری ایجاد نشــده است. اگر هم کارت شخصی 

همراهشان نبود، می توانند از کارت آزاد جایگاه ها استفاده کنند.

ظرفیت آب  شیرین کن های استان بوشهر به100هزار مترمکعب افزایش یافت
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان بوشــهر گفت: 
بــا تلاش های انجام شــده در دولت ســیزدهم ظرفیت آب 
شــیرین کن های این اســتان از ۳۵ به ۱۰۰ هزار مترمکعب 

افزایش یافته است.
ابوالحسن عالی اظهار کرد: تا قبل از استقرار دولت مردمی ایران قوی ۳۵ هزار 
مترمکعب آب در شبانه روز از طریق سه سایت آب شیرین کن در این استان 
تامین می شد که با توجه به اجرای پروژه های تعریف شده امروز بالغ بر ۱۰۰ هزار 

مترمکعب آب از طریق ۱۰ سایت تامین می شود.
وی با اشــاره به اینکه استان بوشهر از لحاظ تاسیس آب شیرین کن ها رتبه 
نخست کشور را از آن خود کرده است، افزود: براساس برنامه ریزی های انجام 
شده، ۲۴۰ هزار مترمکعب کل ظرفیت آب تولیدی استان بوشهر از طریق آب 
شیرین کن ها در قالب ۲۰ سایت در شهرستان های ۱۰ گانه استان است که پیش 
بینی می شود ۱۴۰ هزار مترمکعب از سهمیه باقی مانده آب تولیدی آبشیرین 

کن ها تا سال ۱۴۰۴ وارد مدار بهره برداری شود.
عالی یادآور شد: با وارد مدار شدن بخشی از آب شیرین کن های در دست اجرا 
به مدار تولید و افزایش ظرفیت تولید آب از این واحدها، تابستان سال گذشته با 
وجود اینکه استان با سخت ترین شرایط بارشی در نیم قرن گذشته روبرو بود اما 

با تنش های آبی سال ۹۷ روبرو نشد.
وی ادامه داد: با توجه به وضعیت مناسب بارشی و وارد مدار شدن پروژه های 
مختلف آبشیرین کن در سال جاری، انتظار می رود استان بوشهر با کمترین تنش 
آبی، تابســتان پیش رو را پشت سر بگذارد اما این شرایط باعث نمی شود که 

مشترکان آب نسبت به مدیریت مصرف بی توجه باشند. 
عالی احداث یک سری از خطوط انتقال از سدهای استان بوشهر از جمله سد 
تنگ ارم و ارغون و نوسازی و توسعه خطوط انتقال آب در بعضی از شهرستان ها 
را از جمله دیگر برنامه های شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر عنوان کرد و 
گفت: با وارد مدار شــدن این خطوط قبل از تابستان سال آینده انتظار می رود 
تنش های آبی در این حوزه کمتر شــود. وی ادامه داد: در بحث توزیع هم در 
شهرهای بزرگ اســتان که با تنش های بزرگتری روبرو می شوند در صورت 
تغییرات در میزان آب ورودی به این شهرها بحث هوشمند سازی و پیاده سازی 

مدیریت بهینه توزیع آب در شهر بوشهر مطرح است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر گفت: در همین ارتباط با شرکت 
دانش بنیانی در این بخش مذاکراتی انجام شده که با استقرار این شرکت در سال 

آینده مدیریت بهینه سازی توزیع آب در شهر بوشهر به جد دنبال می شود. 
به گفته مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر یکی از سیاست های 
دولت، محرومیت زدایی از قشرهای ضعیف است و این رویکرد در بحث آبرسانی 
با هدف بهبود دسترسی و افزایش میزان تولید آبرسانی در روستاها از سوی دولت 

مورد توجه قرار دارد.
عالی ادامه داد: تلاش می شود با اجرای طرح جهاد آبرسانی و محرومیت زدایی 
در اســتان بوشهر با همکاری مجموعه سپاه، مشکل آبرسانی به ۳۰ درصد از 

روستاهای این استان برطرف شود.
وی گفت: در همین ارتباط امسال تاکنون بالغ بر یک هزار میلیارد تومان اعتبار 
برای اجرای پروژه های آبرسانی در ۲۰۰ روستای استان بوشهر هزینه شده است.
به گفته عالی در فاز نخست پروژه های جهاد آبرسانی، یکصد کیلومتر شبکه 
انتقال و حدود پنج هزار متر مکعب مخزن و در فاز دوم بیش از ۳۰۰ کیلومتر 
شبکه توزیع و خط انتقال،۳۰ حلقه چاه، ۶ سایت تصفیه خانه و بیش از۳۰ هزار 
مترمکعب مخزن ذخیره اجرا شده که برخی از آنها در دهه فجر امسال افتتاح و 
بخشی نیز عملیات اجرایی آن آغاز و تا پایان سال مورد بهره برداری قرار می گیرد.
هدف از اجرای پروژه های جهاد آبرسانی در استان بوشهر بهبود دسترسی و 

افزایش میزان تولید آبرسانی در روستاها ذکر کرد.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان بوشــهر گفت: در پروژه های 
محرومیت زدایی بر مناطق و روســتاهایی مانند بخش ارم، بوشکان، ساحلی 

تنگستان، چاه مبارک و روستاهای ساحلی عسلویه، روستاهای بخش امام حسن 
دیلم، بخش مرکزی دشتستان، جنوب برازجان، روستاهای ساحلی دیر که در 

ردسترسی به آب دچار مشکل هستند، متمرکز شده ایم.
وی با بیان اینکه بیش از یک سوم روستاهای استان بوشهر به لحاظ ذخیره 
و تامین در حالت پایداری قرار دارند، گفت: یک تا ۲ درصد روســتاهای استان 
بوشهر که در ارتفاع قرار دارند و برخی از آنها کوچ نشین هستند به لحاظ جمعیتی 
زیر پوشش شبکه آبرسانی نیستند و آبرسانی به این مناطق هزینه های گزافی 
می طلبد.عالی گفت: فاضلاب در مناطق جنوبی شهر بوشهر به شبکه مرکزی 
این شهر وصل نبود که با پیگیری های انجام شده توانستیم مجوز احداث شبکه 
جمع آوری فاضلاب را برای محله های جنوبی بوشهر بگیریم که فاز نخست 
آن برای برگزاری مناقصه در حال انجام است و پس از انتخاب پیمانکار عملیات 

اجرایی آغاز می شود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر ادامه داد: با گرفتن مجوز ماده 
۲۳ از سازمان برنامه وبودجه کشور مناطق جنوبی شهر بوشهر شامل تنگک ها، 
ریشهر، سرتل و مناطق حاشیه ای این شهر بعد از سال ها به شبکه فاضلاب 
شهر بوشهر ملحق می شــود.وی با اشاره به فراخوان داده شده برای برداشتن 
این گام بزرگ یادآور شد: فاز نخست این پروژه شامل احداث ایستگاه پمپاژ و 
خطوط انتقال مناطق جنوبی است که در زمان حاضر در مرحله انتخاب پیمانکار 

قرار داریم.
به گفته عالی همچنین تکمیل فاضلاب گناوه و دیلم از مصوبه های دور نخست 
سفر رئیس جمهور به استان بوشهر است که برنامه های خاصی برای تامین 
اعتبار این پروژه ها تعریف شده است.وی در خصوص فاضلاب دیلم یادآور شد: 
با تلاش صورت گرفته مجوز تکمیل کل شبکه فاضلاب دیلم گرفته شده و در 

مرحله انعقاد قرار داد با بانک ها و استفاده از محل اعتبار آنها هستیم.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر اعتبار لازم برای تکمیل شبکه 
فاضلاب دیلم را ۱۵۰ میلیارد تومان عنوان کرد.وی در خصوص فاضلاب گناوه 
نیز گفت: هنوز مجوز ماده ۲۳ این پروژه صادر نشده است که با صدور آن تکمیل 

شبکه فاضلاب و تصفیه خانه آن وارد فاز اجرایی می شود.
عالی با اشاره به اینکه هنوز رقم اعتباری مصوبه های سفر دور دوم رئیس جمهور 
به استان بوشهر اعلام نشده است گفت: تکمیل فاضلاب های بوشهر، گناوه و 

دیلم، مجتمع های آبرسانی روستایی دشتی و تنگستان و تکمیل مخازن استان 
از جمله این مصوبه ها است.

عالی با بیان اینکه بهای ۲۰ درصد آب مصرفی در اســتان بوشهر پرداخت 
نمی شود، گفت: در زمان حاضر ۱۵ هزار انشعاب غیرمجاز بیشتر در شهرهای 
بوشهر، دشتستان و تنگستان شناسایی شده که در سال جاری از این شمار چهار 

هزار انشعاب قطع و یا ساماندهی شده است.
وی بیان کرد: انشعاب های غیرمجاز موجود در استان بوشهر بالغ بر ۲۰ درصد 

آب استان را معادل ۷۰ تا ۸۰ هزار مترمکعب در شبانه روز را مصرف می کنند.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان بوشهر گفت: برخی از مشترکان 
غیرمجاز آب در این استان در مناطق حاشیه ای و برخی دیگر نیز جزء مشترکان 
مجاز هستند اما استفاده غیر مجاز می کنند به این معنی که از آب آشامیدنی برای 

آبیاری درختان و یا دام استفاده می کنند.
وی با تاکید بر اینکه اگر مساله آب مدیریت نشود آب به خشن ترین صورت 
ما را مدیریت می کند ادامه داد: در شرایط خشکسالی آنچه باید انجام شود پیاده 
سازی ساز و کار نظام جامع شایسته و حکمرانی موثر بر منابع آب در کشور است 

تا با اقلیم سازگار شویم.
عالی اظهار کرد: در استانی مانند بوشهر که دچار فقر تاریخی منابع آب است، 
با ایجاد سه هزار کیلومتر خط انتقال و هفت هزار کیلومتر شبکه توزیع ، آب از 
فاصله یک هزار و ۲۰۰ تا یک هزار و ۳۰۰ کیلومتری به استان منتقل می شود 
امکان ایجاد خانه باغ، کاشت مرکبات و تنباکو نیست و به جای جنگیدن با اقلیم 

باید با آن سازگار شد.
وی در خصوص نوسازی شبکه آبرسانی استان بوشهر گفت: ۱۰ هزار کیلومتر 
شــبکه و خط انتقال آب در این استان وجود دارد که طبق استانداردها سالانه 
۳۰۰ کیلومتر باید نوســازی شود که در همین ارتباط تاکنون ۱۵۰ کیلومتر از 
شبکه و خطوط انتقال با یک هزار میلیارد تومان اعتبار از محل اعتبارات استانی 

نوسازی شده است.
عالی تامین جریان ۲۴ ساعته آب در برخی مناطق شهر بوشهر، حذف فروش 
تانکری آب پس از سال ها و دریافت آب از طریق شبکه توزیع آب و تامین جریان 
آب بهینه و پایدار و به روزرسانی حقوق قشر کارگری این مجموعه را از جمله 

مهمترین اقدامات این شرکت در سالجاری است.

 اوپک پلاس 
شتاب زده اقدام نمی کند 

چهار نماینده اوپک به رویترز گفتند اوپک پلاس، سقوط قیمت نفت به پایین ترین 
رکورد یک سال گذشته را تحت تاثیر نگرانی های مالی می داند که ارتباطی به عدم 

توازن میان عرضه و تقاضا ندارد و انتظار دارد بازار تثبیت شود. 
بازارهای جهانی روز چهارشنبه در پی بحران در گروه مالی کردیت سوئیس که باعث وحشت در میان 
سرمایه گذاران بخش بانکی شد، ملتهب شدند. این بحران به بازارهای کالایی هم سرایت کرد و نفت به 
پایین ترین رکورد ۱۵ ماهه سقوط کرد. بهای معاملات نفت برنت هفته جاری ۱۰ درصد سقوط کرد و 
پایین ۷۵ دلار در هر بشکه معامله می شود.با این حال، نفت برنت روز پنج شنبه که رگولاتورهای مالی 
سوئیس، به حمایت از کردیت سوئیس برخاستند، بخشی از این زیان را بازیابی کرد.یکی از نمایندگان اوپک 
پلاس که مایل نبود نامی از او برده شود، اظهار کرد: کاهش هفته جاری قیمت نفت صرفا مالی بوده و 
ارتباطی با عرضه و تقاضای نفت ندارد. اوپک پلاس به احتمال زیاد دست نگه داشته و منتظر می ماند تا 
وضعیت به زودی عادی شود.سه نماینده دیگر از گروه اوپک پلاس که شامل اوپک و متحدانش نظیر 
روسیه است، اظهارات مشابهی داشتند. این اظهارات به هرگونه گمانه زنی مبنی بر این که اوپک پلاس، 
نگران ضعیف شدن قیمت نفت بوده و ممکن است اقدامات بیشتری را برای حمایت از بازار مد نظر قرار 
دهد را رد می کند. جلسه بعدی وزیران این گروه تا ژوئن برگزار نمی شود. با این حال، گروه نظارتی وزیران 

اوپک پلاس، سوم آوریل دیدار می کند.
یکی از این نمایندگان اوپک گفت: جدیدترین گزارش بازار نفت ماهانه اوپک که سه شنبه هفته جاری 
منتشر شد و برآورد این گروه از رشد تقاضای چین برای نفت را بالا برد، به توازن میان عرضه و تقاضا اشاره 
دارد. یک منبع دیگر گفت: ما به عوامل بنیادین بازار متمرکز هستیم.شرکت مشاوره انرژی اسپکتس اعلام 
کرد اوپک پلاس احتمالا منتظر آرام شدن بازارهای مالی پیش از تصمیم گیری درباره این است که آیا باید 

در واکنش به ریزش قیمت، تولید نفت را کاهش دهد.
تحلیلگران انرژی اسپکتس از جمله آمریتا سن که یکی از موسسان این شرکت است، در یادداشتی برای 
مشتریانشان نوشتند: هنوز برای اوپک پلاس زود است تا بدون درک مخاطراتی که وجود دارند، دست به 
اقدام بزند. فدرال رزرو آمریکا و بانک مرکزی اروپا باید پیش از این که اوپک پلاس هر گونه اقدامی انجام 
دهد، به وضعیت بازار رسیدگی کنند.ریزش قیمت نفت در روزهای اخیر، باعث شد تحلیلگران انرژی این 
پرسش را مطرح کنند که آیا تولیدکنندگان اوپک پلاس، تصمیم خواهند گرفت تولید نفت را کاهش دهند.
طبق گزارش شرکت انرژی اسپکتس، منابع اوپک خاطرنشان کردند تقاضا برای نفت، بی نهایت قوی 
مانده و برخلاف ریزش کالاهاســت. اوپک پلاس حتی نمی خواهد ذکری از احتمال کاهش تولید به 
میان آورده شود، زیرا از این نگران است که بازار، این اظهارات را به عنوان نگرانی نسبت به ضعف تقاضا، 

سوءتفسیر کند.
کمیته نظارتی وزیران اوپک پلاس قرار است سوم آوریل دیدار کنند. به گفته تحلیلگران انرژی اسپکتس، 
هیچ تصمیمی برای برگزاری نشست اضطراری گرفته نشده است.نوامبر گذشته که قیمت ها کاهشی شده 
بود، اوپک پلاس هدف تولید خود را به میزان دو میلیون بشکه در روز کاهش داد که بزرگترین کاهش از 
نخستین روزهای شیوع پاندمی کووید ۱۹ در سال ۲۰۲۰ بود. این کاهش تا پایان سال ۲۰۲۳ ادامه پیدا می 

کند. وزیران الجزایر و کویت هفته جاری، از این تصمیم حمایت کردند.
شرکت آرامکوی سعودی هفته جاری اعلام کرد که فروش در چین و هند که دو بازار اصلی عربستان 
سعودی هستند، قوی مانده و رو به رشد است. شاهزاده عبدالعزیز بن سلمان، وزیر انرژی عربستان پیش تر 
گفته بود اوپک پلاس قصد ندارد امسال تولید را افزایش دهد اما اگر به این یقین برسد که تقاضا ضعیف 

می شود کاهش تولید را منتفی نمی کند.

 ایجاد تحول  زیرساختی
 در شرکت ملی حفاری

رئیس هیات مدیره شــرکت ملی حفاری ایران، ایجاد تحولات زیرساختی در این 
شرکت همســو با تحقق برنامه های وزارت نفت در دولت سیزدهم را مهم ترین 

دستاورد سال ۱۴۰۱ این مجموعه بزرگ صنعتی اعلام کرد.
حمیدرضا گلپایگانی در نشست سالانه اعضای هیئت مدیره، قائم مقام، معاونان، مدیران ارشد و رؤسای 
سازمان با اشاره به اهتمام شرکت ملی نفت ایران و وزارت نفت و حمایت دولت از این شرکت، اظهار کرد: 
عملکرد امسال در بخش های مختلف عملیاتی، فنی، مهندسی، پشتیبانی، خدماتی و ستادی در مقایسه 

با سال های ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ قابل توجه و روند افزایشی داشته است.
وی افزود: در نشست شورای راهبردی شرکت اولویت های سال ۱۴۰۲ تبیین و با اجرایی شدن برنامه ها 
در سال جدید شاهد جهش فزاینده در جهت رشد، تعالی و دستیابی به اهداف توسعه ای سازمان خواهیم 

بود.
مدیرعامل و رئیس هیأت مدیره شرکت ملی حفاری ایران با تشریح نقاط قوت و ضعف، فرصت ها و 
تهدیدها، تصریح کرد: هر چند عملکرد امسال شرکت در همه بخش ها، رو به رشد و روند صعودی را 
نشان می دهد، اما این عدد و آمار قانع کننده نیست و باید در سال ۱۴۰۲ در نتیجه کار و تلاش، هم افزایی 
و همکاری و خرد جمعی مجموعه کارکنان و شتاب بخشی در به ثمر رسیدن تحولات زیرساختی شرکت 
را با عنایت به خودگردان بودن به سمت و سوی بنگاه داری اقتصادی، افزایش بهره وری و ایجاد توازن 

میان درآمدها و هزینه ها و در نهایت سود دهی سوق دهیم.
گلپایگانی مدیرعامل و رئیس هیأت مدیره شرکت ملی حفاری ایران گفت: بر اساس آمار مدیریت 
برنامه ریزی تلفیقی، شاخص بهره وری امسال به ۶۲ درصد رسید، در حالی که این رقم در سال ۱۴۰۰، 

۴۸ درصد بود.
مدیرعامل و رئیس هیأت مدیره شــرکت ملی حفاری ایران با اشاره به کاربست ۶۴ دکل حفاری از 
مجموع ۷۳ دســتگاه حفاری ناوگان شرکت، ادامه داد: با توجه به قراردادهای همکاری میان شرکت 
ملی حفاری ایران و شرکت های ملی مناطق نفت خیز جنوب و نفت مناطق مرکزی، مدیریت اکتشاف 
و سایر شرکت ها، پیش بینی می شود سال پیش رو بیشترین تعداد دکل ها به کارگیری شوند و در همین 
ارتباط با توجه به تأمین اعتبار لازم، بازسازی و نوسازی دستگاه های حفاری و تجهیزات خدمات فنی 

در دستور کار است.
مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران به رشد بالای ۱۴ درصد خدمات فنی و ویژه حفاری در امسال 
اشاره کرد و گفت: در این بخش ۵۴ درصد تجهیزات فعال است و ۴۶ درصد ظرفیت خالی داریم که 
با تمهیدها و توافق نامه های مبادله شده با شرکت های کارفرمایی سال جدید شاهد تحرک و فعالیت 

گستره تر خدمات یکپارچه فنی مهندسی هستیم.
گلپایگانی کاهش انتظارات در عملیات، اخذ گواهینامه ســلامت دستگاه های حفاری، اجرایی شدن 
طرح های فناورانه و پژوهشی با همکاری شرکت های دانش بنیان، تعامل بیش از پیش با سازندگان و 
تولیدکنندگان داخلی، اهتمام به امر آموزش و نهادینه کردن و کاربست مقررات و ضوابط اچ اس یی را از 

اقدام های امسال بر شمرد.
مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران تلاش برای رضایت مندی همکاران، اجرای کامل طرح طبقه بندی 
کارکنان پیمانکاری، ساماندهی کارکنان ارکان ثالث، به روزرسانی مطالبات منابع انسانی، کاهش زمان 
محاسبه اسناد و پرداخت مطالبات پیمانکاران طرف قرارداد، توجه ویژه به امر ورزش همگانی و توفیق های 
 ورزشــی و اقدام های مرتبط با ایفای مســئولیت های اجتماعی را از دیگر فعالیت های امسال شرکت

 دانست.

اشتغالزایی برای ۷ هزار نفر در ساخت بزرگ ترین  
واحدهای  تقطیر در منطقه غرب آسیا

فاز دوم طرح توسعه پالایشگاه آبادان 
با طراحی، ساخت و نصب بزرگ ترین 
واحد تقطیر در منطقه غرب آســیا از 
زمان ساخت تا کنون، زمینه اشتغالزایی 
برای هفت هــزار و ۳۰۰ نفر را فراهم 
کرده اســت که با ثبت رکورد در حوزه 
پالایشگاهی کشور در دولت سیزدهم 

امروز )جمعه( به بهره برداری می رسد. 
قرارداد طرح ســاخت و راه اندازی بزرگ ترین 

واحدهای تقطیر در منطقه غرب آســیا در سال ۲۰۰۸ منعقد شد. این در حالی است که کشورمان در 
۲۰۱۰ تحت تحریم های بین المللی قرار گرفت با این وجود در سال ۲۰۱۳ قرارداد تأمین منابع و فاینانس 
طرح بسته شد ولی به خاطر وجود تحریم های ثانویه و ظالمانه تا شهریور سال ۹۶ این طرح شروع نشد.

با وجود وقفه ۱۳ ماهه ای که به دلیل تاخیر در تامین مالی طرح به وجود آمد، این مگا پروژه عظیم در 
موعد مقرر به انجام رسید. ساخت این پروژه، افتخاری است که به دست مهندسان ایرانی رقم خورده است.
این طرح به خاطر اینکه به صورت EPC+F بوده و در طول اجرای طرح، توانمندی های متخصصان 
و مهندسان ایرانی و سازندگان و پیمانکاران و مشاوران داخلی به خوبی به نمایش گذاشته شد تا طراحی، 
ساخت و بهره برداری از طرح به انجام رسد. این طرح عظیم با وجود شرایط فشارهای سنگین تحریم و 

محدودیت بین المللی به ثمر رسیده است.
در بخش مهندسی، بیش از ۹۵ درصد مهندسی طرح ها توسط ظرفیت های داخلی کشور انجام می شود. 
در بخش کالا نیز بیش از ۷۰ درصد کالا و تجهیزات مورد نیاز پروژه های ما اعم از رآکتورها و پمپ ها 
و کمپرسورها و سایر اقلام، توسط سازندگان و تامین کنندگان داخلی تهیه می شود.در این طرح بیش از 
۱۰۲ شرکت داخلی مشارکت داشته و تجهیزات لازم را تولید کرده اند. بیش از ۹۰ هزار قلم کالا در این 
پروژه استفاده شده و در بحث اشتغال، هفت هزار ۳۰۰ نفر اشتغال مستقیم داشته اند. البته بیش از دو برابر 
همین نیروها نیز به صورت غیرمستقیم در بخش های ساخت و تامین قطعات و کالا و مشاوره مشارکت 
داشته اند. طبق اعلام مسئولان مربوطه، در طول اپیدمی و اوج کرونا در کشور، با وجودی که هفت هزار و 
۳۰۰ نفر نیروی شاغل در طرح هم زمان در یک نقطه مشغول کار بودند و با واکسینه کردن همه کارکنان 

در سه نوبت و رعایت کامل پروتکل های بهداشتی، حتی یک نفر فوتی اعلام نشد.
طرح توسعه و تثبیت فاز ۲ پالایشگاه آبادان با سرمایه گذاری ۱.۲ میلیارد دلاری امروز )جمعه ۲۶ اسفندماه( 
 ،HPU با حضور رییس جمهور به بهره برداری خواهد رســید، در این فاز، واحدهای تولید هیدروژن
هیدروکراکر HCU، گاز مایع LPG، واحد تقطیر نفت خام و واحد تقطیر خلا CDU/VDU و 

واحدهای یوتیلیتی و تاسیسات جانبی آماده افتتاح است.
در این طرح ۱۸ واحد از مجموعه واحدهای پالایشی در مدار سرویس و تولید قرار خواهند گرفت که 
دارای شــاخص ها و ویژگی های منحصر به فردی هستند؛ از جمله برج تقطیر اتمسفریک با ظرفیت 
۲۱۰ هزار بشکه  که در نوع خود در منطقه بی نظیر است در حالی که بزرگ ترین برج های اتمسفریک 
خاورمیانه حداکثر ۱۵۰ هزار بشکه ظرفیت دارند. واحد تقطیر در خلاء یا وکیومی که در این طرح ساخته 
شــده نیز به قطر ۱۱ متر و ظرفیت ۱۰۰ هزار بشــکه در روز که خودش معادل یک پالایشگاه است، 
بزرگ ترین واحد تقطیر خلاء در غرب آسیا محسوب می شود.احداث بلندترین مشعل پالایشگاهی به 
ارتفاع ۱۲۷ متر، رکورد ۳۴ میلیون نفر ساعت کار بدون حادثه ناتوان کننده و انجام حمل ریلی و زمینی 
تجهیزات از خارج که برای اولین بار در اجرای مگا پروژه های پالایشی و پتروشیمی صورت می گیرد، از 
دیگر شاخص های این طرح است.یکی از اهداف این طرح، بهینه سازی محصولات پالایشی بر اساس 
استانداردهای روز جهان است که با احداث واحدهای تکمیلی در بخش دوم طرح صورت گرفت همچنین 

میزان تولید بنزین را به ۱۴ لیتر و گازوئیل را به ۲۰ میلیون لیتر در روز افزایش می دهد.
پالایشــگاه نفت آبادان یکی از بزرگ ترین پالایشگاه های ایران است که فرآورده هایی همچون گاز 
مایع، بنزین موتور، نفت سفید، نفت گاز، سوخت جت، نفت کوره، انواع روغن موتور پایه، انواع قیر، انواع 
حلال های نفتی، گوگرد و نفتای )خوراک آروماتیک پتروشیمی بندر امام( تولید می کند.این پالایشگاه به 

عنوان قدیمی ترین مجتمع پالایشگاهی ایران، ۲۵ درصد سوخت کشور را تامین می کند.
ساخت این پالایشگاه در سال ۱۲۹۱ هجری شمسی به پایان رسید و تا آغاز جنگ ایران و عراق در 

سال ۱۳۵۹ بزرگ ترین پالایشگاه دنیا با ظرفیت تصفیه ۶۲۸ هزار بشکه نفت در روز به شمار می رفت.

کارت بانکی به جای کارت سوخت !کارت بانکی به جای کارت سوخت !


